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نوید زنده روحیان

در روزهای اخیر حذف معافیت مالیاتی 
قند و شکر باعث شد این دو کالا تا تثبیت 
قیمت و اعلام قیمت های جدید در بازار 
کمیاب و در برخی بازارهای شهر نایاب 
شــود یــا بــا قیمت هایی بــالاتــر از قیمت 
ــزارش های  ــروش برسد. گ مصوب به ف
میدانی از بازار عمده فروشی مشهد نشان 
می دهد، برخی اقلام خوراکی با افزایش 
قیمت روبــه رو شده است اما چیزی که 
بیش از همه فروشندگان را آزار می دهد، 
نبود جنس و نگرفتن سفارش جدید توسط 
شرکت ها به امید افزایش قیمت در چند 
روز آینده است، چیزی که کم از احتکار 
توسط تولید و عرضه کنندگان ندارد و به 
گفته یکی از فروشندگان، فقط می توان 
آن را به بلبشویی در بازار تشبیه کرد. به 
گــزارش خــراســان رضــوی، روز گذشته 
سری به فروشگاه های زنجیره ای و بازار 
عمده فروشی مشهد در خیابان مصلی 
زدیم تا آخرین وضعیت اقلام خوراکی را 

بررسی کنیم.

روغن و شکر، کمیاب های جدید 	 
بازار مشهد 

مشکل  ای  زنجیره  هــای  فروشگاه  در 
خاصی در پــرکــردن قفسه هــای اقلام 
خوراکی مشاهده نمی شود. پس از آن 

مشهد  هــای  فروشی  عمده  خیابان  به 
در مصلی رفتیم، که تنوع محصول در 
این بازار برای اقلام پرمصرف خوراکی 
کمتر شده بود. یکی از مغازه ها بیش از 
دو روغن مایع به یک نفر نمی داد و در 
این باره می گفت: فعلا روغن نیست و 
کمبود داریــم بــرای همین احتیاط می 
کنیم تا دستمان خالی نشود، الان بعضی 
از همسایه ها حتی یک روغن هم بیشتر 

نمی دهند.
یکی دیگر از فروشندگان درباره کمبود 
روغن گفت: وضعیت روغن مایع آن چنان 
نگران کننده نیست و هنوز کمبود جدی 
نداریم اما روغن حلب 16 کیلویی کلا 
پیدا نمی شود، در یک هفته این روغن 
ــزار تومان  60، 70 و حتی تا 100 ه
افزایش قیمت داشته است و الان هم 
بخریم  بالاتر  مقدار  همین  با  حاضریم 
که مشتری ها نمانند اما اصلا نیست. 
وضعیت روغن های پنج کیلویی هم بهتر 
از این نیست و همه می  گویند چون گران 

می شود فعلا عرضه نمی شود.
یکی دیگر از خــوار بــار فروشان مصلی 
نیز گفت: همین امروز با شرکت تماس 
گرفتم تا سفارش روغن مایع بدهم، 50 
کارتن سفارش داشتم اما فقط پنج کارتن 
گرفته اند، این مقدار روغن برای ما خنده 
دار است و واقعا وضعیت بلبشویی شده. 
هر چند وقت یک بار این موضوع هست و 
معلوم نیست چرا این قدر ادامه دار شده. 
یکی از همکارانم هم برای سفارش تماس 

گرفته بود که از تهران گفته بودند شرکت 
به کلی سیستم فروش خود را فعلا بسته 
و معلوم است که افزایش قیمت دارند و 
می خواهند با افزایش قیمت وارد بازار 
شود. الان ما با دو مدل گرانی روبه رو می 
شویم، قیمت بالا می رود و کمبود عرضه 
این افزایش قیمت را مضاعف و دو برابر 
می کند که واقعا بازار بدی شده و برای 

فروشنده و خریدار مشکل است.
صاحب یک مغازه دیگر می گفت: فکر 

می کنم از دیروز، مالیات بر ارزش افزوده 
برای  قند و شکر تصویب و اجرا شده، الان 
یک هفته است که قند و شکر به خصوص 
شکر در بازار نیست. صد درصد به دلیل 
مشمولیت مالیات قیمت بالاتر می رود 
و کارخانه هم وارد بازار نمی کند که با 
قیمت های جدید بتواند بفروشد. با این 
شرایط بقیه محصولات مثل بیسکویت 
و کیک و ... هم افزایش قیمت پیدا می 

کند .

ــاره شکر  یکی دیگر از فروشندگان درب
اظهار کرد: هفته قبل شکر بین 12 هزار 
و 800 تا 13 هــزار تومان بود اما الان 
با کیلویی 14 هزار و 800 تا 15 هزار 
تومان نیز پیدا نمی شود و   اصلا در بازار 
نیست. البته در محصولات دیگری مثل 
برنج هم افزایش قیمت شدیدی داشتیم 
و در یک ماه قیمت ها تا 40 هزار تومان در 
برنج  افزایش یافت اما این ها هستند ولی 

شکر اصلا پیدا نمی شود.

مردم اصلا نگران نباشند 	 
امیرحسین مغیثی، دبیر قرارگاه امنیت 
غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان 
با ارائه توضیحاتی در این باره گفت: به 
تازگی حــوزه نظارت و بازرسی صمت 
به سازمان جهاد کشاورزی اضافه شده 
است و روز یک شنبه جلسه ای با موضوع 
روغن و تنظیم بازار این کالا برگزار کردیم 
که رئیس سازمان نیز روی این موضوع 
تاکید جدی داشتند و قرار است اقدامات  
جدی بازرسی در این حوزه انجام شود، 

نگران نباشید.
ــزود: ما تــازه کــار بازرسی را آغاز  وی اف
کردیم و بر 70 محصول هم باید بازرسی 
و نظارت کنیم البته بیش از چهار هزار 
نفر از نیروهای اصناف و بسیج هم در 
این موضوع کنار ما هستند و قوی جلو 
خواهند رفــت و بحران خیلی کوچک 
است که به زودی حل می شود و جای 
نگرانی نیست ، مــردم نگران نباشند. 
البته موضوع کمبود هم نــداریــم فقط 

افزایش قیمت را دیدیم.
ــوال که چرا  مغیثی در پاسخ به ایــن س
ــازار کم شــده اســت و برخی  عرضه در ب
اقلام خوراکی پیدا نمی شود نیز تاکید 
کرد: شاید اصناف در بازار عرضه خود 
را کاهش داده اند اما کار ما نظارت و 
بازرسی در این حوزه است و به انبارها و 
مراکز می رویم و این اتفاق خوب رقم می 
خورد، دستور آن را رئیس سازمان داده 

است، نگران نباشید.

ــرد: بــه هــر حــال موضوع  وی تصریح ک
مالیات تاثیر خود را در قیمت می گذارد 
و بالاخره به صورت مقطعی یک افزایش 
قیمت سینوسی در بازار خواهیم داشت 
ــا مــا همین نــگــرانــی را بــه تیم های  ام
بازرسی مان منتقل کردیم و آن ها هم 
موضوع را دنبال کــرده انــد و به زودی 

مردم شاهد تنظیم بازار خواهند بود.

وقتی آمدیم، یکی دو روزه باید 	 
بحران حل شود

ــاه امنیت غــذایــی استان  ــرارگ دبــیــر ق
همچنین تاکید کــرد: وقتی در بــازار با 
ــزار و  بحران هایی روبــه رو می شویم اب
تکنیک هایی داریم که آن ها تاثیر خود 
را در بازار می گذارند، تیم های نظارت 
ما وقتی وارد بازار می شوند این کاهش 
عرضه، گران فروشی و کم فروشی و .. 
همگی برطرف می شــود، اگر مرغ بود 
الان به شما می گفتم که چــون توزیع 
کننده مونوپول جهاد است، مرغ را وارد 
بازار می کردیم و دقیقا راس سه روز می 
دانستیم که قیمت تعدیل می شود چون 
مشخص است اما الان این موضوع برمی 

گردد به بازار و بخش خصوصی .
وی ادامه داد: توقع ما از کشش بازار این 
است که وقتی بازرسان ما وارد بازار شوند 
به یک روز و دو روز نرسد و این بحران رفع 
و مدیریت شود، دو سه روزه این مشکل 
حل می شود، یقین داشته باشید که به 

یک هفته نمی رسد.

زمزمه گرانی، روغن و شکر را کمیاب کرد 
دبیر کارگروه امنیت غذایی: بحران کوچکی است، دو سه روزه موضوع را جمع می کنیم، مردم نگران نباشند 

گزارش

محمد حسام مسلمی

دو سال از تعطیلی بازارچه مرزی باجگیران، 
شهری کوچک و مــرزی در شهرستان قوچان 
می گــذرد، بــازارچــه ای که معاش چند هزار 
خانوار ساکن در آن جا از طریق آن تامین می 
شد، به نظر می رسد با  استمرار بسته ماندن 
مرز و تعطیلی بازارچه ،خطر کوچ   خانواده های 
ساکن در باجگیران را تهدید می کند و چه بسا 
ــادی در  ــه این رونــد تبعات اجتماعی زی با ادام
منطقه خود را نشان خواهد داد. این که قرار 
است بازارچه باجگیران تا چه زمانی تعطیل 
بماند جواب این سوال را می توان در کارشکنی 
هــای ترکمنستان در ســال هــای گذشته پیدا 
کرد، کشوری که به صورت یک جانبه تعرفه های 
گمرکی را افزایش داد و برای تردد روزانه تنها 
10 کامیون بارها مشکلاتی ایجاد کرد از طرفی 
دیگر   با شیوع ویروس کرونا و بسته ماندن مرز 
با کشور ترکمنستان   طی ایــن دو ســال عملا 
فعالیت بازارچه مرزی در باجگیران مختل شده 
است. روزنامه خراسان   همواره در گزارش های 
متعدد به چرایی بسته ماندن مرز با ترکمنستان 
طی دو سال گذشته پرداخته است.  در آخرین 
گزارشی که با عنوان "باجگیران خسته از رکود 
! " در 29 آذر منتشر شد به قصه محرومیت و 
دوری از رونق  اقتصادی شهر مرزی باجگیران 
و از آن دست حکایت های تامل برانگیز در این 
ــرد، قصه محرومیت در این  گــزارش اشــاره ک
منطقه از آن جا بیشتر خــود را نشان داد  که 
حدود دو سال قبل با شیوع کرونا  در ورود اتباع 
ترکمنستان به بازارچه مرزی طرف ایران و خرید 
کالا ، از سوی کشور همسایه محدودیت ایجاد 
شد و این موضوع  بر کسادی بازار غرفه داران 
ــن زد و درنهایت هم کــار به  بیش از پیش دام
مــســدود شــدن مــرز و تعطیلی بــازارچــه مــرزی 
انجامید که علاوه بر بیکارشدن تعدادی کارگر 
در بازارچه و خانه نشینی غرفه داران ، بسیاری 
از سرمایه های این افراد نابود شد، این در حالی 
است که سرمایه های هنگفت ملی همچون پایانه 
مرزی،ساختمان گمرک ، تاسیسات و تجهیزات 
آن ها نیز بدون استفاده مانده است و خاک می 
خورد . موضوع را وقتی از  ناظر گمرکات استان 
وگو  گفت  در  جهانخواه  امید  کردیم  پیگیری 

با خراسان رضــوی اعــلام کــرده بود با پیگیری 
هایی که از طرف وزارت امور خارجه کشورمان 
صورت گرفته است، فعلا تردد  دیپلمات ها از 
مرز باجگیران انجام می شود و تبادل کالایی 
نه از طریق بازارچه و نه از طریق  گمرک انجام  
نمی شود و هیچ مسافری نیز رفت وآمد ندارد اما 
نکته قابل تامل که در گفته های جهانخواه  وجود 
داشت این بود که طرف های ترکمنستانی دلایل 
خودشان را واضح برای بستن مرز باجگیران 

اعلام نمی کنند.

تبدیل باجگیران به شهر خاموش 	 
ــا از طــریــق مــرز  ــردد دیــپــلــمــات ه از  ســویــی تـ
راستای  در  مثبت  اقدامی  شاید  ترکمنستان 
افزایش تعاملات باشد اما اگر تجارتی صورت 
نگیرد و مرز همچنان به روی تجار، بازرگانان و 
کامیون ها بسته بماند   منفعتی نخواهد داشت  
و دود این بسته ماندن   به چشم آن هایی خواهد 
رفت که در آن جا ساکن هستند و با بسته شدن 
مرز باجگیران که زمانی به عنوان کریدور بسیار 
بزرگ و دروازه طلایی آسیای میانه محسوب می 

شد حالا به یک شهر خاموش تبدیل شده است.
در  پیش  چندی  قوچان  شهرستان  فرماندار 
گفت وگــو با خراسان رضــوی اعــلام کــرده بود 
که بازگشایی کامل مرز و برقراری ترددهای 
ترانزیتی و سامان دهی مجدد باجگیران به یک 
مطالبه عمومی تبدیل شده است، به گفته مراتی 
،قبل از سفر ریاست جمهوری به ترکمنستان 
،پیگیری هــای لازم در ایــن خصوص انجام و 
موقعیت و وضعیت تخصصی باجگیران و ظرفیت 
های آن از لحاظ مبادلات تجاری و ترانزیتی برای 
مسئولان مربوط مطرح شده است که نامه ای 
رسمی نیز به استانداری نوشته شده و در آن جا 
با تحلیلی در این زمینه، به وزارت خارجه ارجاع 
شده  و معاون وزیر امور خارجه نیز در ،جریان قرار 

گرفته است .

بعید است بازارچه فعلا باز شود	 
به گــزارش باشگاه خبرنگاران، مدیر بازارچه 
مرزی باجگیران با اشــاره به   تعطیلی دو ساله 
بــازارچــه مــرزی می گوید: ما همچنان منتظر 
هستیم تا خبری از ترکمنستان مبنی بر آغاز 
همکاری های این دو کشور به دست بیاید، ولی 

باید گفت؛ بعید است که بازارچه فعلا باز شود.

علی رحمتی می افزاید: اگر به این موضوع خوش 
بینانه نگاه کنیم اوایل سال جدید احتمال دارد 
که رئیس جمهور ترکمنستان به ایران سفر کند 
و موضوع مرز باجگیران بررسی شود که در این 
صورت روابط بین کشور ما و کشورهای همسایه 
مجدد آغاز می شود، هم اکنون با موقعیتی که 
مرز باجگیران دارد ادارات دولتی ما حق ارتباط 
با کشورهای همسایه را ندارند. فقط ارتباطات  

گاهی در سطح ملی انجام می شود.
وی در ادامه با بیان این که واردات و صادرات 
در این مرز صورت نمی گیرد یادآور می شود که 
از  19  دی 98  تاکنون  مرز کاملا مسدود  است 
و هیچ گونه تبادلات تجاری در مرز و گمرک در 
سطح بازارچه انجام نمی شود و فقط در حوزه 
مسافران دیپلماسی اقداماتی صورت می گیرد 
که برای مرز خیر و منفعتی ندارد، تردد فقط در 
حد خودروهای عبوری است آن هم به دلیل این 
که فاصله مرز باجگیران با مرکز ترکمنستان 
که عشق آبــاد است 35 کیلومتر  است ، حتی 
تغییرات فیزیکی در وضعیت ساختمان اداری و 

تجاری هم محسوس نبوده است.

ممکن است کل خانواده های ساکن در 	 
باجگیران از این منطقه کوچ کنند

رحمتی با اشاره به این که در مجموع کشور ما 
هیچ مشکلی حتی با وجود کرونا برای راه اندازی 
بازارچه و مرز ندارد، می گوید:  مشکل این است 
که کشور مقابل حاضر به همکاری نیست، ولی 

واقعیت در بحث گاز است و طلبی که آن ها از ما 
دارند، اگرچه  این موضوع در جلسات سفر رئیس 
جمهور حل و فصل شــده اســت ولــی همچنان 
رغبتی بــرای کار کــردن در بحث باجگیران را 
ندارند و می گویند ما سه مرز مشترک دیگر با 
شما داریم؛ لطف آباد، سرخس و اینچه برون که 
به لحاظ تجاری فعال هستند، اما آن ها حتی 
بحث مسافری را هم فعال نمی کنند، به این 
ترتیب ممکن است کل خانواده های ساکن در 

باجگیران از این منطقه کوچ کنند.

موافقت ضمنی ترکمنستان با ایجاد بازارچه 	 
مرزی دیگری در سرخس

هادی حقیقی، مدیر بازارچه های مرزی استان 
نیز در گفت وگو با خراسان رضوی اظهار می 
کند: خوشبختانه به رغم شرایط موجود در وضع 
کنونی در بین کشورها به لحاظ بیماری کرونا  که 
تعاملات تجاری تمامی کشورها از جمله کشور 
همسایه ترکمنستان را تحت الشعاع قرار داده  
است مسئولان این کشور به شدت در خصوص 
روابــط خودشان با دیگر کشورها شرایط ویژه 
ای را به لحاظ رفت و آمد اعمال کرده اند،  در 
سفری که ریاست محترم جمهوری کشورمان به 
ترکمنستان انجام دادند مذاکرات خوبی صورت 
گرفت ، همچنین در حاشیه اجلاس شانگهای 
فرصتی را فراهم کرد تا همکاری های دو جانبه 
در هفته ها و ماه های آینده به شدت تحکیم  یابد.
وی می افزاید: یکی از موضوعات، بازگشایی مرز 

باجگیران و بازارچه است، آن چه که ما اطلاع 
ــم از سفارت کشورمان در عشق آبــاد این  داری
موضوع در دستور کار طرف مقابل قرار گرفته 
است و آن ها موافقت ضمنی خود را اعلام کردند، 
همچنین ما پیشنهاد ایجاد بازارچه مرزی دیگری 
در سرخس را داده ایم که با موافقت ضمنی طرف 
مقابل همراه بــوده است  و دنبال این فرصت 
هستیم که کارشناسان آن ها به ایران سفر کنند.

مدیر بازارچه های مرزی استان ادامه می دهد: 
قرار است در آینده نزدیک و ماه های آینده سفر 
رئیس  و  ترکمنستان  کشور  رسمی  مقامات 
جمهور این کشور را  به ایران داشته باشیم، اگر 
این اتفاق بیفتد قطعا نتایج ارزنــده ای را برای 
کشورمان به ویژه برای استان خراسان رضوی 

خواهد داشت.
در  ترکمنستان  کــنــد:کــشــور  مــی  تاکید  وی 
خصوص محدودیت های کرونا شرایط سخت 
گیرانه ای دارد، این شرایط چه در اعزام و چه در 
پذیرش هیئت ها به  دیگر کشورها اعمال می 
شود، به محض این که شرایط به لحاظ کنترل 
بیماری کرونا  شرایط پــایــداری شــود ما قطعا 
میزبان هیئت و کارشناسان کشور ترکمنستان 

خواهیم بود.

احتمال بسیار زیاد می دهیم که در ماه های 	 
آینده مرز باجگیران مجدد بازگشایی  شود

بــازگــشــایــی مــرز  وی همچنین در خــصــوص 
بــرای  ــرز باجگیران  باجگیران مــی گــویــد: م

جمهوری اســلامــی ایـــران بــه عــنــوان یــک مرز  
استراتژیک محسوب می شود، هم ما و هم طرف 
مقابل بــرای بازگشایی مرز نظراتی داشتند ، 
سفارت کشورمان این موضوع را با جدیت دنبال 
می کند، احتمال بسیار زیاد می دهیم که در ماه 

های آینده این مرز مجدد بازگشایی  شود.
مدیر بــازارچــه هــای مــرزی استان با بیان این 
که  پیش بینی ما این است که حداقل مذاکرات 
برای بازگشایی مجدد مرز باجگیران  تا اواخر 
امسال انجام شود ، تصریح می کند: از طرفی 
ــت کــه در خصوص  ــن اس پیش بینی مــا هــم ای
بازگشایی مرز باجگیران به نتایج اولیه خواهد 
ــا نمی تـــوان تــوقــع داشـــت عملیات  رســیــد، ام
بازگشایی این مرز به سرعت انجام شود؛ ضمن 
این که تمام تلاش ما این است که هر گونه اتفاقی 
که برای بازگشایی مرز باجگیران بیفتد قبل از 

پایان سال باشد.
ــوال که   حقیقی  در ادامـــه و در پاسخ به ایــن س
پیشنهادهای ایران برای بازگشایی مرز باجگیران 
ــت، مــی گــویــد: یکی از  ــوده اسـ ــواردی  بـ ــ چــه م
پیشنهادهای ما این بود که فعلا مسافران از این مرز 
تردد کنند ، همچنین پیشنهاد دادیم که کامیون 
های باری ما خالی از مرز باجگیران به کشورمان 
وارد شوند ، چرا که صرفه اقتصادی  برای شرکت 
های حمل و نقل  و رانندگان دارد و مسیر 6 تا 7 

ساعت کوتاه تر می شود.
ــا بــیــان ایــن کــه مــا  نــظــرات طــرف مقابل  وی ب
را  تا حــدودی درک می کنیم، ادامــه می دهد: 
واقعیت این است که از مرز باجگیران تا پایتخت 
ترکمنستان 30 تا 40 کیلومتر فاصله دارد، اگر 
قرار بر این باشد که ترددها در این شرایط کرونایی 
از این مسیر صورت بگیرد شاید تصاعد  بیماری 
کرونا در آن کشور بالا می  رفت ، طرف ترکمنی 
حساسیت ویژه ای برای مرز باجگیران دارند چرا 
که این مرز را مرز پایتخت کشورشان می دانند، 
بنابراین حساسیت به این لحاظ است و تا حدودی 
می توان به آن ها حق داد.وی تاکید می کند: در 
مرز باجگیران روستاهای بسیاری وجود دارد ؛ 
به نوعی این مرز برای ما به لحاظ امنیت ملی مهم 
است، از سویی با توجه به این که عشق آباد پایتخت 
ترکمنستان در نزدیکی مرز باجگیران قرار گرفته 
به لحاظ اشتغال و تعاملات تجاری برای کشورمان 
هم مهم و استراتژیک است و باید برای اشتغال 

پایدار در این منطقه فکر اساسی کنیم.

بیم و امیدها از تعطیلی یا رونق دوباره باجگیران 
از نگرانی برای کوچ بومی ها   در پی تعطیلی 2 ساله بازارچه تا اظهار امیدواری درباره بازگشایی  مجدد

یکی از پیشنهادهای ما این بود 
که فعلا مسافران از این مرز تردد 
کنند ، همچنین پیشنهاد دادیم 

که کامیون های باری ما خالی 
از مرز باجگیران به کشورمان 

وارد شوند ، چرا که صرفه 
اقتصادی  برای شرکت های 

حمل و نقل  و رانندگان دارد و 
 مسیر 6 تا 7 ساعت کوتاه تر 

می شود
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